

BICC newsletter 02/06 (February 2006)/  
BICC Newsletter 02/06 (Februar 2006)

## EVENTS / AKTIVITÄTEN

Meeting on Private Military Companies (PMC), Brussels (15 March 2006)/  
Diskussionsveranstaltung zu privaten Sicherheitsfirmen, Brüssel (15. März 2006)

\*\*\*

On 15 March Peter Croll and Marc von Boemcken will participate in a meeting in Brussels on the question of how private military companies may be regulated in the context of the European Union. The meeting is a joint event of DCAF, SIPRI and BICC.

Information:

[boemcken@bicc](mailto:boemcken@bicc)

Annual Conference of the Platform for Peaceful Conflict Management, Bad Boll (10–12 March 2006)/  
Jahreskonferenz der Plattform für Zivile Konfliktbearbeitung, Bad Boll (10. – 12. März 2006)

\*\*\*

Die Jahreskonferenz der Plattform für Zivile Konfliktbearbeitung findet vom 10. – 12. März unter dem Titel "Allianzen für Zivile Konfliktbearbeitung - Erfahrungen, Perspektiven, Neue Wege" in der Evangelischen Akademie in Bad Boll statt. BICC ist Mitglied des Initiativkreises der Plattform. Tobias Pietz wird auf einem Podium der Jahreskonferenz einen Beitrag zum Thema "Zivil-Militärische Schnittstellen in Konfliktbearbeitung" halten.

Information

[pietz@bicc.de](mailto:pietz@bicc.de)

[www.konfliktbearbeitung.net](http://www.konfliktbearbeitung.net)

Public lecture "The United Nations and Human Security", Bonn (9 March 2006)/  
Vortragsveranstaltung „Die Vereinten Nationen und Menschliche Sicherheit“, Bonn (9. März 2006)

\*\*\*

Prof. Dr. Ramesh Thakur, Senior Vice Rector of the United Nations University (UNU) "Peace and Governance Programme", Tokyo, und Assistant Secretary-General of the United Nations, wird am 9. März einen Vortrag zum Thema "The United Nations and Human Security: Incoherent Concept or Policy Template?" (in englischer Sprache) halten. Veranstalter sind Stadt Bonn, United Nations University Institute for Environment and Human Security (UNU - EHS), BICC und Bonner Freundeskreis Vereinte Nationen.

Ort: ALTES RATHAUS Bonn

Datum: 9. März 2006, 17.00 Uhr

[http://www.bicc.de/events/einladung\\_thakur.pdf](http://www.bicc.de/events/einladung_thakur.pdf)

Am 10. März wird Prof. Thakur, der Mitglied des Internationalen Beirats des BICC ist, das Konversionszentrum besuchen.

Informationen:

[pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

Conference of the European Metalworkers' Federation, Brussels (6 March 2006)/  
Konferenz der Europäischen Metallarbeitervereinigung, Brüssel (6. März 2006)

\*\*\*

BICC researcher Dr. Hartmut Kuechle will participate in a conference organized by the European Metalworkers' Federation (EMF) and financed by the EU Commission in Brussels on 6 March 2006. The EMF sector committee on defense industry will discuss the EU initiative to generate competition in this sector, which is still excluded from the Single Market.

Information:

[kuechle@bicc.de](mailto:kuechle@bicc.de)

Photo exhibition „Millennium Development Goals 2015“, Mainz (3–17 March 2006)/  
Fotoausstellung „Millenniumsziele 2015“, Mainz (3. – 17. März 2006)

\*\*\*

Anlässlich der Jahrestagung der Bundeszentrale für Politische Bildung (BpB) zeigt die Landeszentrale für Politische Bildung Rheinland Pfalz vom 3. bis 17. März die BICC-Fotoausstellung "Millenniumsziele 2015 – Global handeln für Armutsbekämpfung, Entwicklung und Frieden" im Staatstheater Mainz.

Öffnungszeiten: montags bis samstags jeweils von 10.00 Uhr bis 18.00 Uhr – geöffnet zu den Vorstellungen des Staatstheaters Mainz, Großes Haus - Foyer -, Gutenbergplatz 7, Mainz.

Information:

pr@bicc.de

Discussion on conversion of „Ermeskeilkaserne“, Bonn (2 March 2006)/

Bürgerversammlung zur Nachnutzung der Ermeskeilkaserne, Bonn (2. März 2006)

\*\*\*

Am 2. März wird Lars Wirkus zusammen mit dem Bonner Bürgermeister Peter Finger am Podium einer Bürgerinnen- und Bürgerversammlung zur zivilen Nutzung der Ermeskeilkaserne in Bonn teilnehmen. Einlader ist die „Initiative zur zivilen Nutzung der Ermeskeilkaserne“.

Information:

wirkus@bicc.de

BICC visited "Friedrich-Naumann-Stiftung", Gummersbach (21 February 2006)/

BICC zu Besuch bei der Friedrich-Naumann-Stiftung, Gummersbach (21. Februar 2006)

\*\*\*

Am 21. Februar stellte Wolf-Christian Paes die Arbeit des BICC bei der International Leadership Academy der Friedrich-Naumann-Stiftung in Gummersbach vor.

Information:

paes@bicc.de

Workshop on DDR, Brindisi, Italy (20–22 February 2006)/

Workshop zu Abrüstung, Demobilisierung und Reintegration, Brindisi, Italien (20. – 22. Februar 2006)

\*\*\*

Tobias Pietz took part in a workshop organized by the UN Department for Peacekeeping Operations (DPKO) in Brindisi, Italy, from 20–22 February. The topic of the workshop was "International Training on Disarmament, Demobilization and Reintegration (DDR)" and it brought together, among others, training institutions from Canada, Sweden, Norway, Italy and Germany to discuss common standards and future proceedings for DDR training worldwide. BICC and its partners, the Center for International Peace Operations (ZIF) and the Center for European Security Studies (CESS) are planning to conduct another joint DDR course in fall 2006.

Information:

pietz@bicc.de

Lecture "UN Sanctions", Bonn (15 February 2006)/

Vortrag "UN-Sanktionen", Bonn (15. Februar 2006)

\*\*\*

Die Bonner VHS (Volkshochschule) veranstaltete am 15. Februar einen Gastvortrag des BICC zum Thema "UN-Sanktionen - Mittel zur friedlichen Lösung von Konflikten?" Im September 2005 verabschiedete der UN-Sicherheitsrat eine Resolution, in der die syrische Regierung zur Aufklärung des Hariri- Mordes aufgefordert wurde. „Werden Sanktionen folgen?“ und „Können Sanktionen bei Konflikten militärisches Eingreifen verhindern?“ lauteten einige der Fragen des Abends. Es diskutierten Peter J. Croll, Direktor des BICC, Wolf Christian Paes, Projektleiter BICC, und Dr. Akram Shalghin, Journalist und Syrienexperte.

Information:

pr@bicc.de

Preparatory discussion on Small Arms and Light Weapons Survey, Zagreb, Croatia (13–17 February 2006)/

Vorgespräche zum „Small Arms and Light Weapons Survey“, Zagreb, Kroatien (13. – 17. Februar 2006)

\*\*\*

From 13–17 February, Rebekka Edelmann and Tobias Pietz were in Zagreb for initial meetings with UNDP, EU, Croatian officials and NGOs to discuss the Small Arms and Light Weapons Survey which BICC is currently implementing for the South East European Small Arms Clearinghouse (SEESAC). The next field research is envisaged for mid-March and will also include the conducting of Focus Group Interviews in five Croatian cities.

Information:

edelmann@bicc.de

pietz@bicc.de

Info Exhibition „Small Arms“, Dresden (13 February 2006)/  
Infoausstellung „Kleinwaffen“, Dresden (13. Februar 2006)

\*\*\*

Die Info-Ausstellung „Kleinwaffen – Eine weltweite Bedrohung“ des BICC wurde auf Einladung des Ökumenischen Infozentrums anlässlich der Veranstaltung „GeDenken 2006“ am 13. Februar in Dresden gezeigt.

Information:  
[pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

Info Exhibition „Small Arms“, Freiburg (10–24 February 2006)/  
Infoausstellung „Kleinwaffen“, Freiburg (10. – 24. Februar 2006)

\*\*\*

Die Info-Ausstellung „Kleinwaffen – Eine weltweite Bedrohung“ des BICC wurde auf Einladung der Kampagnengruppe "Waffen unter Kontrolle" von amnesty international in der Universität in Freiburg gezeigt.

Information:  
[pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

COST-Meeting at BICC, Bonn (9–10 February 2006)/  
COST-Treffen am BICC, Bonn (9. – 10. Februar 2006)

\*\*\*

On 9. and 10. February BICC hosted a meeting of the COST A25 group on the issue of private military and security companies, particularly on how these companies relate to the problem of small arms control.

Information:  
[boemcken@bicc](mailto:boemcken@bicc)

Workshop "Transboundary water co-operation", Stockholm (3 February 2006)/  
Workshop "Grenzüberschreitende Wasserkooperation", Stockholm (3. Februar 2006)

\*\*\*

On 3 February Anna Zimmer participated in a workshop on "Transboundary Water Co-operation as a Tool for Conflict Prevention and Broader Benefit Sharing" in Stockholm, Sweden.

Information:  
[zimmer@bicc.de](mailto:zimmer@bicc.de)

Oxfam Japan symposium on the Arms Trade Treaty, Tokyo, Japan (30 January 2006)/  
Symposium von Oxfam Japan zu Rüstungsexportabkommen, Tokio, Japan (30. Januar 2006)

\*\*\*

Michael Ashkenazi travelled to Japan to attend an Oxfam Japan symposium on 30 January on the Arms Trade Treaty, where he gave a paper. The symposium was very well attended by the public and academics from Tokyo University and other institutions and NGOs.

Before and after the symposium Ashkenazi briefed members of several Japanese NGOs on the TRESA materials on small arms control which they will be using for training their staff, and may translate into Japanese and Pashto. Subsequent to the symposium, Ashkenazi also met with a number of Japanese Upper House Councillors, including Mr Hata, former Japanese Prime Minister. He also paid several visits, including to JICA (Japanese Overseas Development Agency) and the Foreign Ministry's office of arms control.

Information:  
[ashkenazi@bicc.de](mailto:ashkenazi@bicc.de)

Farewell to Michael Brzoska, Bonn (25 January 2006)/  
Verabschiedung von Michael Brzoska, Bonn (25. Januar 2006)/

\*\*\*

Mit einer Feier in den Räumen des BICC verabschiedete das Konversionszentrum am 25. Januar offiziell Michael Brzoska, der zum 1. Februar 2006 die Leitung des Instituts für Friedensforschung und Sicherheitspolitik an der Universität Hamburg (IFSH) übernahm. Michael Brzoska war mehr als elf Jahre lang Forschungsdirektor des BICC.

Information:  
[croll@bicc.de](mailto:croll@bicc.de)

UNU UNESCO Workshop "Groundwater resources and Human Security", Bonn (22–23 January 2006)/

UNU UNESCO Workshop "Grundwasservorkommen und menschliche Sicherheit", Bonn (22. – 23. Januar 2006)

\*\*\*

From 22–23 January Anna Zimmer participated in a UNU UNESCO Workshop "Groundwater Resources and Human Security: Identifying Research and Capacity Development Needs" in Bonn.

Information:  
zimmer@bicc.de

#### PRESS RELEASES / PRESSEERKLÄRUNGEN

Nachruf anlässlich des Staatsaktes der Landesregierung Nordrhein-Westfalen am 17. Februar 2006 zum Gedenken an Johannes Rau

[http://www.bicc.de/press/nachruf\\_rau.php](http://www.bicc.de/press/nachruf_rau.php)

New BICC/DCAF Assessment Study: Demobilizing and Retraining for the Future – The Armed Forces in Serbia and Montenegro

[http://www.bicc.de/press/releases/pressrelease\\_belgrad.php](http://www.bicc.de/press/releases/pressrelease_belgrad.php)

#### NEW PUBLICATIONS / NEUE PUBLIKATIONEN

Paper 47 Munir Ladaa. Transboundary Issues on the Caspian Sea. Opportunities for Cooperation. January 2006

<http://www.bicc.de/publications/papers/papers.php>

Paper 46 Lars Wirkus (ed.). Water, Development and Cooperation-Comparative Perspective: Euphrates-Tigris and Southern Africa. January 2006

<http://www.bicc.de/publications/papers/papers.php>

paper 45 Joachim Kreutz. Hard measures by a Soft Power? Sanctions policy of the European Union 1981-2004. January 2006

<http://www.bicc.de/publications/papers/papers.php>

brief 32 (upcoming): Volker Böge, Christopher Fitzpatrick, Willem Jaspers and Wolf-Christian Paes.

Who's Minding the Store. The Business of Private, Public and Civil Actors in Zones of Conflict. January 2006

<http://www.bicc.de/publications/briefs/briefs.php>

brief 33 (upcoming): Volker Böge. Water, Conflict and Transboundary Water Governance: Southern African Experiences. January/February 2006

<http://www.bicc.de/publications/briefs/briefs.php>

Marc von Boemcken. "Unternehmen für den Krieg. Die Privatisierung von Gewalt und Sicherheit in Afrika". Wissenschaft und Frieden 1/2006.

\*\*\*\*\*

We have already added you to our distribution list, but further copies can be ordered via the BICC website (<http://www.bicc.de/forms/newsletter.html>). To unsubscribe, send an e-mail to [newsletter@bicc.de](mailto:newsletter@bicc.de) (Subj: unsubscribe).

Yours

Susanne Heinke  
Anja Chichowitz  
(BICC PR-Team)

Wir haben Sie bereits auf unsere Verteilerliste gesetzt, der Newsletter kann aber auch über die Homepage des BICC (<http://www.bicc.de/forms/newsletter.html>) bestellt werden. Wenn Sie den BICC-Newsletter nicht erhalten möchten, schicken Sie bitte eine Nachricht an [newsletter@bicc.de](mailto:newsletter@bicc.de) (Betr: Abbestellung).

Susanne Heinke

Anja Chichowitz  
(BICC PR-Team)